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با  همچنان  سیستان وبلوچستان  سیل زدگان 
کمبودها و مشکلات متعددی از جمله تأمین 
آب شرب سالم، غذا، پتو و لوازم زندگی مواجه 
هستند و راه ارتباطی برخی روستاها همچنان 

قطع است.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ایرنا، نماینده 
معاونت پرستاری وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکی که از هفته گذشته برای بررسی مشکلات 
سیل زدگان به این استان رفته، روزگذشته با اعلام 
این موضوع افزود: مشکلات مردم سیل زده بسیار 
زیاد است، حدود ۲۰۰هزارنفر و بیش از ۹۰۰روستا 
حدود  ارتباطی  راه  و  هستند  سیل  تأثیر  تحت 

۳۰روستا قطع است.
به  امدادرسانی  که  مشکلی  افزود:  لک  سعید 
زیاد  فاصله  می کند،  سخت  را  سیل زدگان 
روستاهاست. بیشترین خسارت سیل زدگان ازبینِ 
آن هااست.  دامِ  و  کشاورزی  محصولات  رفتن 
آبگرفتگی زمین های کشاورزی، انواع محصولات از 

جمله هندوانه و موز را از بین برده است.
شکاف  زمین  مناطق،  از  بسیاری  در  افزود:  وی 
برداشته و از هم باز شده است. راههای ارتباطی از 
بین رفته و خیلی جاها آسفالت روی جاده باقیمانده 
اما زیر آن کاملاً خالی شده و اگر خودرویی از روی 

جاده  فروریختن  با  است  ممکن  شود،  رد  جاده 
سرنشینان آن آسیب ببینند.

نماینده معاونت پرستاری وزارت بهداشت ادامه 
داد: یکی از مشکلات مردم این استان، دسترسی 
پایین به آب شرب سالم است. طبق آمارها حدود 
۲۳درصد مردم مناطقی که اکنون درگیر سیل 
هستند به آب آشامیدنی سالم دسترسی دارند. 
نیروهای امدادگر با همکاری وزارت بهداشت و 
سایر دستگاهها تلاش زیادی دارند که آب بطری 
شده در اختیار سیل زدگان قرار دهند و مأموران 
بهداشتی نیز بر افزایش کلرزنی آب نظارت دارند 
اما به طور کلی تأمین آب آشامیدنی سالم در 
زمان عادی نیز برای بسیاری از مردم این منطقه 

مشکل است.
لک اضافه کرد: در شرایط عادی و قبل از سیل در 
بسیاری از روستاها آب را در آب انبارها ذخیره و 
مصرف می کنند و اکنون به علت سیل، بسیاری از 

آب انبارها نیز از بین رفته است.
سیل زده  مناطق  در  خرابی ها  وسعت  گفت:  وی 
بسیار زیاد است. رسیدگی به آن بیش از توان استان 
سیستان و بلوچستان است و کمک به حل این 
معضل نیازمند حمایت و کمک ملی است. برآورد 
حدود  از  حاکی  بلوچستان  و  سیستان  استاندار 
۱۱۰۰میلیاردتومان خسارت به زیرساخت های این 

استان است. در بسیاری از جاها تیرهای برق افتاده اند 
و برق برخی روستاها قطع است.

افزود:  نماینده معاونت پرستاری وزارت بهداشت 
مشاهدات تیم وزارت بهداشت حاکی از این است 
کار طولانی می طلبد  این خسارت ها  که جبران 
و با امدادها و کمک های مقطعی یک یا دوماهه، 
مشکلات مردم سیل زده حل نمی شود و برنامه ریزی 

دقیق می خواهد.
وی گفت: مردم سیل زده نگران و از نبودِ آب شرب 
سالم و کافی گله مند هستند، امکان استحمام ندارند. 
بسیاری از بیمارانی که از قبل دچار بیماری های 
زمینه ای هستند درخواست دارند که برای درمانشان 
به آنها کمک شود. اقلام بهداشتی مثل شیرخشک 

نیز از جمله نیازهای مردم سیل زده است.
لک افزود: استان سیستان و بلوچستان، شب های 
بسیار سردی دارد، بسیاری از مردمی که خانه های 
باز  فضای  در  داده اند  دست  از  سیل  در  را  خود 
می خوابند، بسیاری از آنان لباس، پتو و امکانات 
زندگی خود را از دست داده اند و نیازمند پتو و لوازم 

گرمایشی هستند.
گله  آن  از  مردم  که  دیگری  مشکل  گفت:  وی 
دارند، این است که بسیاری از مدارس از بین رفته 
و جاهایی که مدارس دایر است نیز دانش آموزان 

لوازم التحریر ندارند.

نماینده معاونت پرستاری وزارت بهداشت افزود: از 
نظر بیماری ها فعلاً با اپیدمی و شیوع بیماری واگیر 
مواجه نیستیم و اقدامات کنترلی برای جلوگیری از 
شیوع بیماری ها انجام شده است. موارد معدودی از 
سرماخوردگی یا اسهال ممکن است وجود داشته 
باشد اما فعلا شیوع و همه گیری بیماری خاصی 

دیده نمی شود.
لک گفت: در یکی از جاهایی که برای بازدید رفتیم 

با یک در خانه مواجه شدیم که تمام اطراف آن به 
علت سیل از بین رفته بود و اطراف آن فقط زمین 

مسطح بود.
-مشاور  مطلق  اسماعیل  محمد  است:  گفتنی 
معاونت بهداشت وزارت بهداشت- پیش از این،  از 
خطرِ حیوان گزیدگی از جمله مار و عقرب و شیوع 
بیماری های پوستی، اسهال و بیماری های گوارشی 

پس از فروکش سیل خبر داده بود.

خبر اول

سیل زدگان به آب آشامیدنی سالم و پتو نیاز دارند

رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی 
گفت: مواد لبنی تولید داخل کشور از سالم ترین 
بر  نظارت  شرایط  هستند.  برخوردار  شرایط 
حوزه های  در  خصوص  به  لبنی  مواد  تولید 

صنعتی، بسیار سخت گیرانه است.

ایرنا،  از  نقل  به  هوادار«  »دنیای  گزارش  به 

بازدید  طی  روزگذشته  زالی  علیرضا  دکتر 
به  اشاره  با  اسلامی  جمهوری  خبرگزاری  از 
کشور  سراسر  در  دقیق  نظارتی  ابعاد  اینکه 
توسط مسئولان ذیربط اعمال می شود، گفت: 
در  ابعاد صنعتی  در  دوره ای  نمونه برداری های 
حال انجام است تا در زنجیره تولید مواد لبنی 

آسیبی وجود نداشته باشد.
وی ادامه داد: مسئولان فنی در صنایع لبنی بزرگ 
مستقر هستند و این افراد نظارت کامل بر روند 
تولید دارند، معاونین غذا و دارو در سراسر کشور 
در حال نمونه برداری ادواری از مواد لبنی هستند 
و همچنین سازمان دامپزشکی هم نظارتی دقیق 

بر روند این کار دارد.
سیما  و  در صدا  که  آن چیزی  داد:  ادامه  زالی 
منتشر شد، فاقد هرگونه شواهد و کارهای مناسب 

علمی است. چند رئیس دانشگاه هم در تماس 
تلفنی اعلام کردند که این اخبار از صحت علمی 
برخوردار نیست و قرار شد مسئولان در این زمینه 

اطلاع رسانی مناسب انجام دهند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی با اشاره 
به اینکه متاسفانه آن چیزی که منتشر شد واقعیت 
ندارد، گفت: یکی از مکانیسم های نظارتی جدی ما 
در حوزه صنایع غذایی در مواد لبنی است و به 
دلیل ماهیت فساد پذیری مواد لبنی این کار با 

جدیت فراوان انجام می شود.
مواد  ایمنی  در  ما  اینکه کشور  به  اشاره  با  وی 
غذایی و صحت آن، استانداردهای سخت گیرانه 
دارد، گفت: در این زمینه حتی سخت گیرانه تر از 

کشورهای اروپایی هستیم.
چنین  هستم  مطمئن  من  داد:  ادامه  زالی 

مطالعه ای با این کیفیت وجود نداشته و اگر هم 
مطالعه ای بوده، برخلاف نظر اعلام شده در صدا 

و سیما بوده است.
وی به آلودگی کیک ها به برخی قرص ها اشاره 
از خروج محصولات  بعد  کار  این  و گفت:  کرد 
و سلامت  تا صحت  بود  انجام شده  کارخانه  از 
بعدا  که  ببرند  مورد سوال  را  ایرانی  محصولات 
زنجیره  از  خروج  از  بعد  کار  این  شد  مشخص 

کارخانجات انجام گرفته است.
برنج اشاره  وی به حد مجاز آرسنیک در مورد 
 PPM کرد و گفت: شاخص حد مجاز آن در دنیا
۱۶۰ است در حالیکه ما حد مجاز آن را بین ۱۲۰ 
تا PPM ۱۳۰ در نظر گرفتیم، به این دلیل که 
مصرف سرانه برنج در ایران مقداری زیادتر است و 

باید این سختگیری را انجام بدهیم.

مقدار افلاتوکسین در شیر کاهش یافت
زالی ادامه داد: مطالعات میدانی در ۱۰سال گذشته 
نشان می دهد که مقدار افلاتوکسین در شیر و مواد 
لبنی روبه کاهش است و در این موضوع داریم 
به استانداردهای اروپایی نزدیک می شویم. در این 

مورد اروپا سخت گیرانه تر از آمریکا است.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی افزود: 
وجود افلاتوکسین در لبنیات به دلایلی قابل قبول 
است. به عبارتی در همه جای دنیا در صنایع مواد 
غذایی، وجود این ماده تا حدی قابل قبول است. 
در اروپا بین ۵۰ تا ۶۰نانوگرم این ماده را در شیر 
و مواد لبنی مجاز می دانند. اینکه در شیر اصلا 
افلاتوکسین نباشد در هیچ جای دنیا نیست و 
در همه جای دنیا حد مجاز دارند که تا آن حد 

استفاده می شود.

سلامت
»رئیس دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی«:

موادلبنیایرانیازسالمترینشرایطبرخوردارهستند

پذیرش  آزمون  دوره  چهل وهفتمین  ثبت نام 
دستیاری تخصصی پزشکی تا روز پنج شنبه- 

سوم بهمن98 تمدید شد.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از مرکز سنجش 
آموزش پزشکی، مهلت ثبت نام در چهل وهفتمین 
و  پزشکی  پذیرش دستیار تخصصی  آزمون  دوره 
به  دیروز-دوشنبه،۳۰دی ماه،  از  اطلاعات  ویرایش 
مدت چهارروز تا پنج شنبه، سوم بهمن ماه تمدید شد.
سومین بار  برای  آزمون  این  در  ثبت نام  مهلت 

است که تمدید می شود. از این رو داوطلبانی که 
موفق به ثبت نام نشده اند در مهلت باقی مانده با 
مراجعه به سایت مرکز سنجش آموزش پزشکی به 
نشانی sanjeshp.ir این امکان برای آنان فراهم 
است. همچنین آن گروه از داوطلبانی که ثبت نام 
آنان نیاز به ویرایش دارد در این مدت می توانند 

اطلاعات خود را ویرایش کنند.
آزمون کتبی این دوره از آزمون دستیاری پزشکی 

روز پنج شنبه، ۱۵اسفندماه برگزار می شود.
تستی  ۲۰۰سؤال  آزمون،  سؤالات  تعداد 

چهارگزینه ای است. برای هر سؤال باید تنها یک 
گزینه که در میان گزینه های ارائه شده بهترین 

پاسخ ممکن است، انتخاب شود.
به هر سؤال با پاسخ صحیح ۳نمره مثبت و هر 
سؤال با پاسخ اشتباه یک نمره منفی تعلق می گیرد. 
به سؤالات بدون پاسخ نمره ای تعلق نمی گیرد. به 
هر پرسش که بیش از یک گزینه پاسخ داده شده 

باشد یک نمره منفی تعلق می گیرد.
همانند سنوات گذشته به کسانی اجازه انتخاب 
حداکثر  از  که  شد،  خواهد  داده  محل  رشته- 

کرده  ۱۵۰کسب  نمره  آزمون،  خام  ۶۰۰نمره 
باشند.

شورای  نشست  هشتادمین  مصوبات  اساس  بر 
آموزش پزشکی و تخصصی نمره بر اساس ۵گروه 

درسی و ضرایب مربوطه اعمال می شود.
گروه درسی یک: جراحی عمومی، زنان

گروه درسی دو: داخلی و قلب
گروه درسی سه: کودکان و عفونی

گروه درسی چهار: ارتوپدی، گوش و حلق بینی، 
اورولوژی، چشم، آمار و اپیدمیولوژی و رادیولوژی

پوست،  آسیب شناسی،  پنج:  درسی  گروه 
اخلاق  و  روانپزشکی  نورولوژی،  فارماکولوژی، 

پزشکی

آموزشی و دانشگاهی
تا پنجشنبه 3 بهمن؛

ثبتنامآزموندستیاریپزشکیتمدیدشد
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3 اجتماعی

مهدی تیموری

سردبیر
 

فاتحۀ این صدا و سیما را باید خواند. روز به روز 
صدا و سیمای ملی ایران به سمت »قهقرا« 
در حال حرکت است و هربار که خبر تازه ای 
از جنجال تازۀ این نهاد مهم مردمی می آید، 
پرتگاه  لبه  سمت  به  دیگر  قدم  یک  ظاهراً 
خودش را نزدیک تر کرده است. از اوایل دهه 
نود شمسی )یعنی اواخر دولت دوم احمدی نژاد( 
بود که میان تلویزیون و مردم ایران، یک فاصله 
خیلی جدی شروع به شکل گیری کرد. پس  از 
انقلاب هرگز سابقه نداشته که به فاصله کمتر 
از چهارسال، ریاست صدا و سیما دستخوش 
تغییر شود. اما دیدید که در همین دهه نود، 
ابتدا »محمد سرافراز« در آبان۱۳۹۳ به عنوان 
در  سپس  و  شد  منصوب  نهاد  این  مدیر 
اردیبهشت۹۵ این مقام را به نفربعدی یعنی 
»عبدالعلی عسگرپور« واگذار کرد و امروز با این 
شرایطی که صدا و سیما در پیش گرفته، اصلًا 
بعید نیست که عسگرپور هم چندان دوامی در 

این نهاد نداشته باشد.
مجریان و برنامه سازان کارکشته، تلویزیون را 
ترک کردند، درطول این سال ها شبکه های 
ماهواره ای قدرتمند با برنامه های بسیار مفرح 
و  البته  و  ایرانی  خانواده های  پسند  مورد  و 
شدند  تأسیس  چیپ  و  مخرب  متأسفانه 
تلویزیون  از همه مهمتر، سوتی هایی که  و 
رو  دستش  و  می دهد  اخیر  سال های  در 
دادند  به دست هم  می شود، همگی دست 
و  مردمی  نهاد  یک  میان  بزرگی  شکاف  تا 
مردم به وجود بیاید. شکافی که روز به روز به 
سمت »جبران ناپذیر« بودن در حال حرکت 
است و امکان ندارد مردمی که به هردلیلی 
گلایه دارند که گرانی، اختلاس ها و مشکلات 
اقتصادی، امانشان را بریده نیز انتقاداتی علیه 
نهادی مانند صدا و سیما که شاید خیلی هم 
ارتباط مستقیمی با گرانی بنزین و... نداشته 

باشد، سر ندهند.

مسأله اینجاست که صدا و سیما در سال های 
اخیر بسیار »بی مسئولیت« و بی مهابا شده 
مشخصی  سیاست گذاری  هیچ گونه  است. 
تنها  و  برنامه ریزی هایش دیده نمی شود  در 
در تلاش است تا خودش را به آب و آتش 
بزند که مبادا مخاطبانش از اینی که هست 
کمتر نشود. اگر نگاهی به تولیدات تلویزیون 
چندم  دسته  کپی  برنامه ها  اکثر  بیندازید، 
توسط  که  هستند  دنیا  مشهور  برنامه های 
بازیگران مطرح سینما اجرا می شوند! یعنی 
اگر روزگاری تلویزیون خودش مجری و بازیگر 
و نویسنده و... تولید و کشف می کرد، امروز نه 
تنها در برنامه سازی به کپی کاری نعل به نعل 
روی آورده، بلکه دیگر حتی زحمت کشف 
به خودش  را  و مجریان  برنامه ساز  و حفظ 
نمی دهد و به قول معروف یک »غذای آماده« 
جلوی  و  می خرد  خودش  برای  سینما  از 

دوربین هایش می گذارد. 
از این رو وقتی در پیش تولید و تولید و اجرا، 
کیفیت پرُبیننده ترین برنامه های تلویزیون هم 
»تاک  بهترین حالت یک  در  و  آمده  پایین 
انتظاری  چه  می کند،  تولید  کپی  شو«ی 
مراتب  به  که  داشت  برنامه هایی  از  می توان 
مخاطب کمتری دارند؟ وقتی تلویزیون برای 
برنامه های پرُبیننده اش بدون هیچ سیاستی 
تنها برای حفظ مخاطب »انتحاری« می زند 
و کوچکترین نظارتی بر آن ها اعمال نمی کند، 
انتظار داشت که برنامه های  چگونه می توان 
خوبی  روز  و  حال  بیننده اش  کم  تخصصی 
از نظر کیفی داشته باشند؟ معلوم است که 
برنامه های تخصصی هم برای جذب مخاطب 
و »بر سر زبان ها افتادن« ممکن است دست 

به هر کاری بزنند! 
شاید یکی از نقاط عطف شفاف سازی رخ داده 
علیه تلویزیون، صحبت های جنجالی آن مجری 
تلویزیون باشد که به صراحت گفت در برخی 
برنامه ها کاملاً مرسوم است که وسط برنامه 
زنده برای مثال »مجری زمین بخورد« یا یک 
»سوتی وحشتناک بدهد« یا »از هوش برود« 
و... تا ویدئوی آن برنامه در فضای مجازی دست 
به دست و آن برنامه حداقل اینگونه دیده شود 
و بر سر زبان ها بیفتد! این نحوه کثیفِ گدایی 
مخاطب متأسفانه نه تنها در تلویزیون مرسوم 
شده که حتی تعداد آن ها روز به روز در حال 
افزایش است و در همین سال۹8 هم بیشمار 

رویه  همین  با  که  کرد  پیدا  می توان  برنامه 
و  در فضای مجازی پخش شده  برنامه شان 

آقایان دیده شدند. 
وقتی صدا و سیما به چنین روزی دچار شده 
که به هر شیوه ای برای جذب مخاطب متصل 
خودش  برای  آبرویی  هیچگونه  و  می شود 
متصور نیست، قاعدتا باید آن را به قهقرا رفته 
حساب بیاوریم اما کورسوی امیدی که هر از 
گاهی با تولید برخی برنامه ها در دلمان ایجاد 
می شود مانع این حساب و کتاب است. تازه 
وسط  خوردن ها  »زمین  همین  به  داشتیم 
جذب  برای  بازی ها  بچه  و  زنده«  برنامه 
مخاطب عادت می کردیم و کنار می آمدیم 
که ماجرای تازه ای از دل این صدا و سیمای 
معیوب بیرون آمد که مارا مجبور کرد تنها 

برایش »تأسف« بخوریم. 
ماجرای تازه از این قرار است که جناب »بهادر 
زنده  گفت وگوی  یک  در  محمدی«  حاجی 
تلویزیونی با برنامه »سلام صبح بخیر« آماری 
را که به گفته خودش از پژوهش های تعدادی 
از اساتید دانشگاه استخراج شده درباره میزان 
شهرهای  در  پاستوریزه  شیرهای  آلودگی 
مختلف کشور اعلام کرد و گفت: »طبق این 
آمارها ۳۳درصد نمونه های شیر پاستوریزه آلوده 
به این سم بودند. شیرهای پاستوریزه آزمایش 
۶۰درصد،  ساری  ۶۲درصد،  تبریز  در  شده 
اردبیل  و  ۱۷درصد  شیراز  ۵درصد،  مشهد 
۳۳درصد به سم آفلاتوکسین آلوده هستند.« 
ادعای عرضه شیرهای پاستوریزه  آلوده به سم 
»افلاتوکسین« در کشور و نام بردن از استان 
مازندران با آمار نسبتاً بالا آن هم در یک برنامه 
تلویزیونی صبحگاهی، نه تنها موجی از نگرانی 
را در خانواده ها ایجاد کرد بکله اعتراض بسیاری 
از فعالان صنایع غذایی و به ویژه صنعت لبنیات 
و مراجع بهداشتی را به همراه داشته است. این 
ادعا را شخصی در برنامه زنده بیان کرده که 
»بازرس انجمن بهداشت و ایمنی مواد غذایی 

ایران« معرفی شد. 
نکتۀ دردآور ماجرا اینجاست که حاجی محمدی 
بر اساس آمارهایی غیررسمی این اطلاعات را 
روی آنتن زنده تلویزیون و مقابل میلیون ها 
در  ابداً  مخاطب اعلام کرده و چنین آماری 
انجمنِ تحت فعالیت او وجود ندارد و حتی 
از آن جالب تر مورد تأیید انجمن هم نیست. 
کاملاً طبیعی است که ابتدا باید اطلاعاتی در 

این مورد به تایید مجمع انجمن برسد و پس 
از بررسی های کلی و دقیق توسط سخنگو و... 
اعلام  این آمارهای  اعلام شود. در حالی که 
شده به دست جناب حاجی محمدی چنین 
پایه ای ندارند و خود حاجی محمدی نیز در 
گفت وگوی تلویزیونی خود عنوان کرده بود 
آمارها مربوط به پژوهش تعدادی از دانشگاهیان 
است. موضوعی که با توجه به عنوان رسمی او 
در برنامه و همچنین چشمگیر بودن اعداد و 
ارقام مربوط به آلودگی و حساسیت آن، کمی 
منطقی به نظر می رسد. به هرحال یک چیزی 
به واسطه اعلام شدن در رسانه ملی، به عنوان 
یک سند رسمی خواهد بود و می بینید که امروز 
هم در حال دست به دست شدن و اثرگذاری 
در جامعه است. بدیهی است که وجود سم در 
شیرهای پاستوریزه، نیازمند مستندات مهم 
از سوی آزمایشگاه های معتبر است اما اینکه 
فردی بدون »مستندات« و صرفاً با تکیه بر 
جمله »تحقیق تعدادی دانشگاهیان« آماری 
را معرفی می کند واقعاً مضحک به نظر می رسد.

اینکه یک برنامه تلویزیونِ صدا و سیما نظارتی 
بر محتوای تولیدی اش ندارد بسیار تأسف برانگیز 
است. آن ها که در تلویزیون کار کرده اند می دانند 
محدودیت های عجیبِ اعتقادی مانند »بیرون 
نبودن گوش خانم ها« در تلویزیون وجود دارد، 
اما وقتی پای بحث های تخصصی در میان باشد 
ظاهراً آقایان سرشان گرم کارهای دیگری است.

دستهگلتازهصداوسیمایملی!

شایعه سم ها در شیر و وحشتی که در دل عموم ایجاد شد
»رئیسپلیسآگاهیاستانالبرز«خبرداد:
کشف91هزارعددقرصقاچاق

درآزادراهتهران-کرج

رئیس پلیس آگاهی استان از کشف 91هزار عدد قرص 
قاچاق در آزادراه »تهران-کرج« خبر داد.

به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از پایگاه خبری پلیس، 
گفت:  خبر  این  اعلام  با  نادربیگی«  »محمد  سرهنگ 
کارآگاهان گشت ویژه پلیس آگاهی در حین گشت زنی 
در آزادراه »تهران-کرج« به یک دستگاه خودرو پیکان وانت 

مشکوک شده و به آن دستور ایست دادند.
وی افزود: پس از توقف خودرو، کارآگاهان در بررسی های 
اولیه متوجه شدند، خودرو حامل مقدار زیادی داروی فاقد 
مدارک مربوطه است که با هماهنگی مقام قضائی، راننده 

دستگیر و خودرو به پلیس آگاهی منتقل شد.
خودرو  از  بازرسی  در  کرد:  تصریح  انتظامی  مقام  این 
توقیفی، ۹۱هزارعدد قرص قاچاق به ارزش ۱۵۰میلیون 

ریال کشف شد.
رئیس پلیس آگاهی استان البرز خاطرنشان کرد: قاچاق 
به عنوان یک معضل رابطه مستقیم با کندی حرکت تولید 
و بیکاری جوانان دارد و پلیس با مبارزه با این موضوع سعی 
در تحقق فرامین مقام معظم رهبری)مدظله العالی( برای 

رونق تولید دارد.

»استاندارالبرز«:
برگزاریانتخاباتسالمرا

تضمینمیکنیم

استاندار البرز با اشاره به مراقبت های دائمی از تعرفه ها 
برگزاری   : گفت  استان  انتخاباتی  سازوکارهای  و 

انتخاباتی سالم و پرشور را تضمین می کنیم.

عزیزاله شهبازی روزگذشته در بازدید از مخزن تعرفه های 
نگهداری  و  حفظ  برای  افزود:  البرز  استان  انتخابات۹8 
ملزومات انتخابات استان البرز، تمهیدات لازم پیش بینی 

شده است.
وی ادامه داد: اعضای ستاد انتخابات استان البرز با  فعالیت 
بی وقفه در تلاش هستند تا انتخاباتی سالم و با مشارکت 

حداکثری مردم برگزار کنند.
دراین بازدید، استاندار البرز با حضور در مخزن انتخابات ازمحل 
نگهداری تعرفه، برگه های اخذ رأی و اقلام انتخاباتی یازدهمین 

دوره مجلس شورای اسلامی را مورد بررسی قرار داد.
قابل ذکر است: استان البرز با جمعیتی حدود سه میلیون نفر 
مجلس  در  نمایندگی  سه کرسیِ  دارای  ۶شهرستان  و 

شورای اسلامی است.
دوم  اسلامی  شورای  مجلس  انتخابات  دوره  یازدهمین 

اسفندماه سال جاری برگزار می شود.

از »البرز« چه خبر؟ بحث روز

اینکهیکبرنامهتلویزیونِ
صداوسیمانظارتیبر

محتوایتولیدیاشندارد
بسیارتأسفبرانگیزاست.

آنهاکهدرتلویزیون
کارکردهاندمیدانند

محدودیتهایعجیبِ
اعتقادیمانند»بیروننبودن
گوشخانمها«درتلویزیون

وجوددارد،اماوقتیپای
بحثهایتخصصیدرمیان
باشدظاهراًآقایانسرشان
گرمکارهایدیگریاست...
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»سخنگویوزارتامورخارجه«:
مذاکرهایباآمریکانداریم

و  راه  وزیر  گفت:  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
شهرسازی امروز به اوکراین سفر کرد تا پیام رئیس 
هواپیمای  سقوط  سانحه  مسئله  درباره  جمهوری 

مسافربری را به همتای اوکراینی وی برساند.

موسوی«  عباس  »سید  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
در  صبح دیروز-دوشنبه  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
با گرامی داشتن یاد و  با اصحاب رسانه،  نشست خبری 
ابراز  و  بوئینگ۷۵۲  پرواز  جان باختگان  تمامی  خاطره 
گفت:  تلخ  حادثه  این  به  نسبت  تسلیت  و  همدردی 
روزگذشته، روز غزه نماد مقاومت بود که یاد این روز و 
باید  مقاومت مردم غزه و فلسطین را گرامی  می داریم. 

بدانیم مسأله اول جهان اسلام مسأله فلسطین است.
وی ادامه داد: ایران همواره از حامیان مقاومت است و روز 
غزه را گرامی می داریم و به همین خاطر، یاد و خاطره سردار 
مقاومت، سردار شهید سپهبد سلیمانی را هم گرامی می داریم.

ظریف به داووس نمی رود
موسوی با اشاره به تحولات اخیر در حوزه دیپلماسی گفت: 
قرار بود آقای ظریف همین روزها برای شرکت در نشست 
مجمع جهانی اقتصاد در داووس به سوئیس برود که به رغم 
دعوت رسمی و حضوری اولیه از ایشان، برنامه تنظیمی را 
به هم زدند و برنامه ای که توافق شده بود و ترتیبات دیگری 

را در نظر گرفتند که این سفر متاسفانه انجام نمی شود.
وی با بیان اینکه هفته گذشته امیر قطر برای نخستین 
بار پس از به قدرت رسیدن ایشان در سال۲۰۱۳ در این 
سطح به ایران آمد، تصریح کرد: در این سفر گفت وگوهای 
مفیدی درخصوص روابط دوجانبه و مسائل منطقه ای و 

بین المللی انجام شد.
عماد  سفر  به  همچنین  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی 
خمیس- نخست وزیر سوریه به تهران اشاره کرد و افزود: 
هفته آینده هم رئیس دومای روسیه در قالب همکاریها و 
دیپلماسی پارلمانی به تهران سفر خواهند کرد و مذاکراتی 

با مقامات ذیربط خواهد داشت.
وی یادآورشد: وزیر راه و شهرسازی هم امروز به اوکراین 
به  اسلامی  رئیس جمهور محترم  پیام  رفتند که حامل 
رئیس جمهوری اوکراین هستند که تمرکز عدم این سفر 

روی مسئله سانحه است.
وی با اشاره به بیانات رهبری یادآور شد: با آمریکایی ها 
دنبال مذاکره نیستیم و به دنبال جنگ نیستیم اما در برابر 

هر اقدام پاسخ جانانه خواهیم داد.
این دیپلمات درباره تلاش ها برای کاهش تنش میان ایران 
و آمریکا از سوی برخی از کشورها گفت: کشورهایی که 
خواستار کاهش تنش میان ایران و آمریکا و کاهش تنش 
در منطقه هستند، باید ریشه تنش ها برگردند که این تنش 

چه زمانی، چرا و از سوی چه کسی شروع شده است.
احتمالی  همکاری  درباره  سؤالی  به  پاسخ  در  موسوی 
اگر  گفت:  سلیمانی  سردار  ترور  در  منطقه  کشورهای 
به نتیجه برسیم کشوری با این اقدام مذبوحانه آمریکا 

همکاری شده است، تاوان آن را خواهد داد.
در ادامه این نشست، خبرنگاری از موسوی پرسید که آیا به 
رسمیت نشناختن تابعیت دوگانه موجب عدم پیگیری ایران 
در رسیدگی به حادثه سقوط هواپیمای اوکراینی به ویژه عدم 
پرداخت غرامت به آنها می شود که وی پاسخ داد: خیر. ما 
تابعیت دوگانه را به رسمیت نمی شناسیم و این قربانیان را 
ایرانی می دانیم اما حق و حقوق آنها را پیگیری می کنیم. 
داده اند،  دست  از  را  اتباع شان  که  کشورهایی  از  برخی 
حرف هایی می زنند ولی عزادار اصلی ایران است که مردم و 
جوانان خود را از دست داده است. طبیعتاً در برابر این مسأله 

سکوت نخواهد کرد.

سیاست خارجی

زیر امور خارجه تأکید کرد: در شرایط کنونی 
با توجه به هجمه های استکبار جهانی، حفظ 
ضروری تر  امری  هر  از  ایجادشده  وحدت 

است.

محمدجواد ظریف در جلسه علنیِ روزگذشتۀ 
سؤال  به  پاسخ  در  اسلامی  شورای  مجلس 
وی  اظهارات  با  رابطه  در  ذوالنور  مجتبی 
موشکی  توان  و  پولشویی  خصوص  در 
جمهوری اسلامی گفت: بنده ابتدا شهادت 
نمایندگان  سردار سلیمانی را خدمت همه 
تسلیت می گویم. در دور قبلی که بنده برای 
پاسخگویی به سؤال آقای ابطحی در مجلس 
حاضر شدم به هیئت رئیسه اعلام کرده بودم 
امنیت  عالی  شورای  اضطراری  جلسه  که 
با حضور شهید سلیمانی به منظور بررسی 
آخرین تحولات عراق در ساعات ۳بعدازظهر 
قرار است برگزار شود. هیئت رئیسه نیز به 
بنده اعلام کردند که شما ساعت۲ در مجلس 
حاضر شوید و ۴۵دقیقه به سؤال پاسخ دهید 

و سپس بروید.
وی در ادامه افزود: بنده نیز ساعت۲ در مجلس 
حضور یافتم اما جلسه با تأخیر شروع شد و 
بنده بعد از دو نوبت سخنرانی با کسب اجازه 
از محضر نمایندگان جلسه را در ساعت۳ و 
۱۰دقیقه ترک کردم و با نیم ساعت تأخیر به 
جلسه شورای عالی امنیت ملی رسیدم. بنده اگر 
سوءتفاهمی برای نمایندگان پیش آمده است 
عذرخواهی می کنم. بنده قصد بی احترامی را 

به نمایندگان نداشتم.
وزیر امور خارجه در ادامه تصریح کرد: اما آن چه 
موضوع سؤال است در خصوص اظهارات بنده 
در خارج از کشور است، بنده در همه عرصه های 
بین المللی به عنوان نماینده جمهوری اسلامی 
ایران، محکم ترین دفاع را از همه سیاست های 
در  بنده  که  آنهایی  چه  اسلامی  جمهوری 
شکل گیری آنها نقش داشتم و چه آنهایی که 

در شکل گیری آنها نقشی نداشتم، کرده ام. شاید 
دیدگاه های ما با هم متفاوت باشد اما همه در 
عمل یک سیاست را اجرا می کنیم و بنده نه 
تنها به تعهد خودم یعنی اجرای سیاست های 
جمهوری اسلامی، متعهد هستم بلکه از آن نیز 

دفاع می کنم.
ظریف در ادامه تأکید کرد: همه دفاع بنده از 
شعارهای جمهوری اسلامی را در هند، آستانه 
از  دفاع  مسئولیت  بنده  شنیده اند.  دوحه  و 
برعهده  را  اسلامی  جمهوری  سیاست های 
دارم و هیچ گاه کار خود را سخت نمی کنم. 
صحبت های بنده در خصوص بحث موشکی و 
پولشویی بزرگنمایی شده و آن چه بنده گفتم 

درست منتشر نشد.
ادامه خاطرنشان کرد: صحبت های  وی در 
جمهوری  موشکی  توان  خصوص  در  بنده 
فرمایش حضرت  پیرو  ایران دقیقاً  اسلامی 
امام در سال اول انقلاب بود. ایشان فرمودند: 
این فرهنگ ایثار و شهادت است که ما را 
نه سلاح ها.  پیروز می کند  برابر دشمن  در 
بنده در یک سخنرانیِ نیم ساعته در دانشگاه 
تهران از توانمندی های دفاعی کشور تقدیر 
کردم و به فرمایش امام اشاره کردم که آن 
چه امروز ما را در برابر دشمن مقتدر می کند 
سلاح ما نیست بلکه فرهنگ ایثار و شهادت 
مردم ما است. بنده این را از حضرت امام و 

رهبری یاد گرفتم.
وزیر امور خارجه در ادامه تأکید کرد: نیروهای 
مسلح می دانند که هیچ کس به اندازه من از 
توان موشکی جمهوری اسلامی در خارج دفاع 
نکرده است.  سخنرانی بنده را یک خبرگزاری، 
دست کاری کرد اما آن چه که بنده گفتم، پیرو 
فرمایش حضرت امام بود. سخنان بنده نیز در 
خصوص پولشویی واضح است. بنده گفتم دامن 
نظام از پولشویی مبرا است. از آن جا که ما 
قوانین پولشویی و CFT را تصویب نمی کنیم 
همه دولت را محکوم می کنند اما قوه قضائیه و 

وزیر اقتصاد بارها اعلام کردند که منافعی در 
این وسط وجود دارد اما دامن نظام جمهوری 

اسلامی از پولشویی مبرا است.
وی در ادامه با تأکید بر این که دشمن امروز 
ملت ایران را نشانه گرفته و تحت فشار قرار 
داده است، گفت: فاجعه ترور سپهبد سلیمانی 
و کشته شدن تعدادی از هموطنانمان در کرمان 
و سقوط هواپیمای اوکراینی همگی ما را به 
یکدیگر نزدیک می کند. در سفر به هند به 
بنده اعلام کردند که در ۴۳۰شهر هند برای 
سردار سلیمانی، مراسم برگزار شده است. از 
هند تا لبنان، الجزایر و ایران همگی با خون 
سردار سلیمانی یکدست شدند. ما همه یک 
ملت هستیم و با عقاید مختلف زیر یک پرچم 
فعالیت می کنیم و با وحدت می توانیم مقتدرانه 

در برابر استکبار جهانی بایستیم.
ظریف در ادامه با تأکید بر این که دشمن در 
مقابل مردم ایران احساس ضعف می کند، گفت: 
آمریکایی ها در تحلیل های خود برنامه نابودی 
فردو را کشیدند اما پشت آن نوشتند اگر ما فردو 
را خراب کنیم این مردم متحدتر و منسجم تر 
در برابر ما می ایستند و آن گاه خطر جدی تری 
ما را تهدید می کند. حضرت آقا به همین دلیل 
تاکید داشتند که شهید سلیمانی از سردار 
سلیمانی برای دشمنان ترسناک تر است. اگر 
ما قدرت ملت را قبول نداشتیم در شهادت حاج 
قاسم دیدیم که مردم همه یک دست شده و 

در برابر استکبار ایستادند.
وی در ادامه با اشاره به بودجه ۲تریلیونی نظامی 
سالیانه آمریکایی ها افزود: آن چه که قطعاً ما 
را در برابر تجهیزات نظامی آمریکا قدرتمندتر 
می کند، سلاح ما نیست بلکه قدرت اتحاد مردم 
است ما باید خود این را باور کنیم. توان دفاعی 
جمهوری اسلامی برای دنیا مشخص است اما 
توان فرهنگ ایثار و شهادت ما بسیار بالاتر است 
بنده در جلسه ای خصوصی با آقای کری حضور 
داشتم ایشان گفتند چرا فردو را ساختید اگر ما 

بخواهیم آن را خراب می کنیم بنده در پاسخ به 
ایشان بیان کردم به فرض این که شما فردو 
را خراب کنید آن گاه چه پاسخی برای ملت 
برای  اعلام کردند  آقای کری همانجا  دارید. 
همین است که ما نمی خواهیم با شما وارد 
جنگ شویم. آمریکا با بودجه دو تریلیون دلاری 
فکر می کند می تواند دنیا را نابود کند اما ما با 
این منطق با آمریکا رو به رو نمی شویم. قدرت ما 
برگرفته از توان مردمی و فرهنگ ایثار و شهادت 

کشور است.
وزیر امور خارجه در پایان افزود: در خصوص 
دامن  که  کردم  تأکید  بنده  نیز  پولشویی 
نظام از پولشویی مبرا است اما قطعاً آمریکا با 
تحریم هایش باعث شده تا گروهی زالوصفت از 
خون مردم تغذیه کنند و این جنایت آمریکا 

علیه ملت است.

»محمدجوادظریف«:

دامن جمهوری اسلامی از پولشویی مبرا است
هیچ کس به اندازه من از توان موشکی ایران در خارج دفاع نکرده است

 خبر روز

سخنرانیبندهرایک
خبرگزاری،دستکاریکرد
اماآنچهکهبندهگفتم،پیرو
فرمایشحضرتامامبود.

سخنانبندهنیزدرخصوص
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پولشوییمبرااست.
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روزنامه

5 اقتصادی

دکترمهرداد فرشیدی

استاد دانشگاه و تحلیلگر

از »گردشگری« به عنوان پرُمخاطب ترین صنعت در 
جهان که گردش مالی آن نیز از هر صنعتی بیشتر 
است، یاد می شود. در گذشته از صنایعی چون 
»صنعت فولاد«، »صنعت خودروسازی« و »صنایع 
نظامی« به عنوان مهمترین صنایع جهانی یاد می شد. 
اما صنعت گردشگری با توجه به مقبولیت و همه گیر 
بودن آن از چنان رشدی برخوردار شده که تمام 
مرزهای اقتصادی را در نوردیده و هم اکنون به عنوان 
صنعتی که بیشترین گردش مالی همراه را بیشترین 

اشتغال را به همراه دارد، معرفی شده است.
ویژگی اصلی »صنعت جهانگردی« آن است که 

صنایع مکمل بسیاری را در کنار خود دارد و در 
زمینه اشتغال نیز، اشتغال غیرمستقیم بسیاری را 
در صنایع پیرامونی خود به وجود آورده است. در 
زمینه اشتغال و گردش مالی مرتبط و مستقیم می 
توانیم از صنایع حمل و نقل، اقامت، پذیرایی و یا 

تولیدات صنایع دستی و حتی سوغات هر منطقه نام 
ببریم که در کنار هم تأثیرگذاری اقتصادی »صنعت 
جهانگردی« و نفوذ آن به لایه های مختلف اجتماعی 

را دوچندان کرده است.
با نگاهی آماری به هزینه های پرداختی از سوی 

در  خوبی  به  مختلف  برنامه های  در  گردشگران 
می یابیم که عمده هزینه ای که هر گردشگر در 
سفرهای خود پرداخت می کند مربوط به دو آیتم 
»حمل و نقل« و »اقامت« است. به همین دلیل 
برنامه ریزی منطقی در جهت توسعه حمل و نقل 
و احداث و بازسازی مراکز اقامتی اگر هدفمند و بر 
اساس منطق های آماری انجام پذیرد، توسعه پایدار 
جهانگردی را شاهد خواهیم بود. البته در بررسی 
جهانگردی بین المللی نباید از نقش شرکت های 
حمل و نقل متعلق به کشورهای همسایه و مسیر 
حرکت گردشگران به سادگی گذشت چون تنها 
از  فرِست  برای جامعه گردشگر  بخش درآمدی 
حمل  همان  گردشگران،  پرداختی  هزینه های 
از طرفی به دلیل سود  و نقل بین المللی است. 
سرشاری که از بخش حمل و نقل در گردشگری 
به دست می آید، شرکت های ثالث حمل و نقل که 
نه متعلق به جامعه میزبان هستند و نه به جامعه 
مهمان ، قدم به این عرصه پررونق گذاشته اند و 
بخش عمده ای از گردش پولی حاصل از حمل و 
نقل گردشگری را به خود اختصاص داده اند؛ مانند 
ایرلاین های متعلق به کشورهای حاشیه جنوبی 

خلیج فارس و برخلاف جمعیت بسیار اندک خود، 
سهمی انکارناپذیر در صنعت حمل و نقل هوایی 
بر عهده دارند. تنها به این علت که در بدو ورود به 
این صنعت با بکارگیری هواپیماهای مدرن و ارائه 
نرخ های مناسب، کم کم به بازار پررونق حمل و 
نقل هوایی در جهانگردی نفوذ کرده و با بازاریابی 
علمی و شیوه های نوین مشتری مداری، بازارشان 

را روز به روز گسترده تر می کنند. 
همه گیر  و  جهانگردی  اقتصاد  بودن  چندبعُدی 
بودن این صنعت در جوامع مختلف باعث شده تا 
این صنعت  شرکت های خدماتی چندملیتی در 
در  اقتصادی  فعالیت های  دامنه  و  کرده  رشد 
جهانگردی محدود به مرزهای شناخته شده سیاسی 
و جغرافیایی نگردد. متأسفانه به دلیل مشکلات 
و مسائل بسیار، صنعت جهانگردی کشورمان با 
وجود مقبولیت های بسیاری که برای گردشگران 
بین المللی دارد، هنوز نتوانسته به سهم خود در بازار 
حمل ونقل و جابه جایی گردشگران ورودی به ایران 
دست پیدا کند که باید آن را به ضعف های مدیریتی 
در برنامه ریزی و عدم برخورداری از سیاست های 

مدوّن در این زمینه مربوط بدانیم. 

گردشگری
اهمیت»حملونقل«دربهرهبرداریاقتصادیاز»صنعتگردشگری«؛

توسعۀ جهانگردی در گروی دو آیتم »حمل و نقل« و »اقامت«

نظام صنفی  عضو کمیسیون رمزارز سازمان 
باعث  ماینینگ  از  جلوگیری  گفت:  رایانه ای 
فرار سرمایه و نخبگان شده در حالی که رونق 
این صنعت و تولید ارز دیجیتال تحریم ها را 

رفع می کند.

امیر حسین سعیدی نایینی عصرگذشته در نشست 
خبری »مشکلات فعالان حوزه استخراج رمزارز در 
اظهار  رایانه ای  صنفی  نظام  سازمان  در  کشور« 
یا جمعی در درازمدت  اشتباهات فردی  داشت: 
اثر خود را در اقتصاد می گذارد که نمونه بارز آن 
صنعت ماینینگ )استخراج ارزهای دیجیتال( است 
که فرصت سوزی شد زیرا این صنعت  ۱۰سال 
وجود داشته و حجم بازار آن به ۳۰۰هزارمیلیارد 
رسید اما بی توجهی به آن منجر به از دست رفتن 

فرصت ها است.
وی ادامه داد: عدم توجه به ماینینگ همچنین 
موجب نخبه کشی است که با گذشت ۱۰سال 
هیچ توجهی نشد و نخبگانی که با درآمد خود 
رو  بی توجهی  با  کردند  راه اندازی  را  ماینیگ 

به رو شدند و به آنها اصطلاح دزد برق دادند 
و اعلام کردند به دلیل نداشتن قوانین نباید 

اجرا شود.
سعیدی افزود: قوانین کهنه باید با تکنولوژی 
از  مسئولان  است  نیاز  و  شود  هماهنگ  روز 
بخش خصوصی حمایتی کرده و در سالی که 
مقام معظم رهبری سال رونق تولید اعلام کرد 
تمامی کسب وکارهای ماینینگ جمع آوری شد.
بسیار  فعالیت  اینکه  از  پس  کرد:  عنوان  وی 
این صنعت شکل گرفت  نابودی  برای  شدیدی 
بسیار  آن  برق  تعرفه  دولت  هیئت  مصوبه  در 
بالا تعیین شد در نتیجه انجام این فعالیت برای 
متقاضیان بسیار دشوار است اما باید تعرفه برق به 

صورت شفاف باشد.
عضو کمیسیون بلاک چین و رمزارز گفت: تنها راه 
باقیمانده برای رونق صنعت ماینینگ استفاده از گاز 
است که از آن نیز جلوگیری شده است و به دنبال 

آن بیکاری و فساد را به همراه دارد.
وی در قالب یک پیشنهاد تصریح کرد: مطلوب 
است سایت بزرگی با نم یاد شهید سپهبد قاسم 

سلیمانی احداث شود و تمامی ماینرها در آن شروع 
به فعالیت کنند تا تولید ارز، جذب نخبگان و رفع 

تحریم ها اتفاق بیفتد.

هزار مجوز تولید رمزارز 
صادر شده است

 مجتبی آشتیانی- عضو انجمن بلاک چین ایران 
و نظام صنفی رایانه ای نیز در ادامه این نشست 
به  توجه  با  رمزارزها  استخراج  گفت:  خبری 
ماهیت صنعت و محصول تولیدی آن نوع خاصی 
این  نو شدنِ  آن  نتیجه  که  است  تکنولوژی  از 

صنعت است.
ادامه داد: وزارت نیرو به دنبال حفظ امنیت  وی 
شبکه است که مسأله حساس و حیاتی است اما 
به هیچ وجه رمزارزها به امنیت برق ضربه نمی زند.
در  سیستماتیک  فساد  کرد:  عنوان  آشتیانی 
مجاز  غیر  انشعاب  دزدی،  برق  نیرو،  وزارت 
امنیت شبکه را از بین می برد اما جای سؤال 
دارد آیا در راستای امنیت شبکه قانون گذاری 

شده است؟

افزود: وزارت نیرو  این عضو انجمن بلاک چین 
افزایش  میزان تعرفه فعالیت های ماینینگ را 
امنیت  بیشتر  تعرفه  و  پول  آیا  اما  است  داده 
این چنین  اگر  و  تأمین می کند  را  برق  شبکه 
نیست چرا تعرفه صنعت ماینیگ بسیار بالا است 

که نیاز به بررسی دارد.

وی با بیان اینکه صنعت ماینیگ )استخراج ارزهای 
دیجیتال( نیز همانند صنعت فولاد برق مصرف 
می کند، گفت: ماینرها در تمامی استان ها بیش 
از ۱۰۰۰مجوز تأسیس را دریافت کرده اند. اما با 
وجود این تعرفه برق، انگیزه ای برای فعالیت در این 

حوزه وجود ندارد.

بانک و بیمه
»عضو سازمان نظام صنفی رایانه ای«:

رونقتولیدارزدیجیتالتحریمهارارفعمیکند

میلیارد  ۲۲.۵هزار  امسال  9ماهه  در  بیمه ها 
تومان خسارت پرداخت کردند که بیشترین 
آن به بخش های حوادث راننده، درمان، شخص 

ثالث و بدنه خودرو مربوط بود.

صنعت بیمه در ایران در سال های اخیر روندی 
رو به رشد داشته، به طوری که ضریب نفوذ بیمه 
در ۲سال گذشته افزایش یافته، این درحالی که 
میانگین ضریب نفوذ بیمه در جهان در دوره مورد 
بررسی ثابت مانده و در منطقه )شامل خاورمیانه، 

قفقاز و آسیای میانه( روندی کاهشی داشته است.
بر اساس آمار منتشر شده، ضریب نفوذ بیمه در 
به ۲.۴درصد در  از ۲.۳درصد در سال۹۶  کشور 
سال گذشته افزایش یافت و برآورد می شود که 

روند افزایش امسال هم تداوم یابد.
صنعت بیمه علاوه بر پوشش ریسک و پرداخت 
مختلف  بخش های  مالی  تأمین  در  خسارت 

اقتصادی نیز دارای سهم رو به گسترشی است.
بر اساس تازه ترین گزارش آماری بیمه مرکزی، 
۹ماهه امسال )اول فروردین تا پایان آذرماه( حق 

بود  تومان  میلیارد  تولیدی حدود ۴۳هزار  بیمه 
که رشد ۴۱.۴درصدی را نسبت به مدت مشابه 

پارسال نشان می دهد.
میلیارد  شده ۲۲.۵هزار  یاد  مدت  در  همچنین 
رشد  که  شده  پرداخت  خسارت  نیز  تومان 
۲۴.۲درصدی در مقایسه با ۹ماهه ابتدایی سال 

گذشته را ثبت کرد.
به  امسال  دوره ۹ماهه  در  بازار  خسارت  نسبت 
۵۱.8درصد رسیده که ۷.۲درصد کاهش را نسبت 

به مدت مشابه پارسال نشان می دهد.

بیشترین خسارت بیمه مربوط به بخش های حوادث 
بوده  بدنه خودرو  و  ثالث  درمان، شخص  راننده، 
که به ترتیب با نسبت های خسارت ۶۹.۵درصد، 

۶۴.۴درصد، ۶۱درصد و ۵۲.۹درصد بوده است.
بیشترین سهم را در بین بخش های مختلف بیمه 
شخص ثالث با ۳۳درصد در اختیار داشته است. 
بیمه زندگی  با ۲۵.8درصد و  از آن درمان  پس 

)عمر( با ۱۴درصد قرار گرفته اند.
رئیس کل بیمه مرکزی چندی پیش با بیان اینکه 
صنعت بیمه در مقایسه با دو صنعت بانک و بورس، 

فضای مساعدتری برای توسعه دارد، گفت: ارزش 
حق بیمه تولیدی صنعت بیمه با ثبت رکوردی 
جدید تا پایان سال۹8 به مرز ۶۰۰هزار میلیارد 

ریال می رسد.
»غلامرضا سیلمانی« درباره جایگاه صنعت بیمه در 
ایران، افزود: طبق آمار سال۱۳۹۷، جایگاه صنعت 
بیمه کشور در منطقه چشم انداز، از حیث حق 
بیمه تولیدی رتبه چهار، از نظر حق بیمه سرانه 
رتبه۹ و از منظر ضریب نفوذ بیمه رتبه۳ را کسب 

کرده است.

از ابتدای98 تاکنون؛      بیشاز۲۲هزارمیلیاردتومانخسارتبیمهایپرداختشد
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آگهی مزایده اموال غیر منقول 
به موجب پرونده اجرایی کلاسه ۹8۰۹۰۶ اجرایی و رای صادره از شعبه ۹ دادگاه حقوقی کرج له شهرام میر بهاء علیه شهین منفرد و سید مجتبی قدیری محکوم علیه محکوم است به اجرای مفاد اجرائیه صادره از شعبه ۹ مبنی بر فروش پلاک ثبتی ۱۷۰/۹8۹۶ بر اساس 
عدم انجام تعهد در گزارش اصلاحی تا تاریخ مقرر و پرداخت نیم عشر دولتی ، با توجه به اینکه اجرائیه به محکوم علیه ابلاغ گردیده و در مهلت مقرر نسبت به اجرای حکم اقدام ننموده است بنا به درخواست محکوم له و به منظور استیفای محکوم به و هزینه های اجرایی 
پلاک ثبتی ۹8۹۶فرعی از ۱۷۰ اصلی متعلق به محکوم علیه از سوی این اجرا توقیف و توسط کارشناس رسمی دادگستری کرج بشرح ذیل توصیف و ارزیابی شده و مقرر گردید که در مورخ ۹8/۱۱/۱۳ از ساعت ۱۰ الی ۱۱ صبح در محل اجرای احکام مدنی شعبه 
دادگستری کرج از طریق مزایده بفروش برسد مزایده از قیمت ۱۲۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ریال طبق نظریه کارشناسی شروع می شود و به هر شخص حقیقی و یا حقوقی که بالاترین قیمت را پیشنهاد نماید فروخته خواهد شد. ده درصد وجه مزایده في المجلس بصورت وجه 
نقد و یا چک بانکی تضمینی از خریدار اخذ و الباقی ظرف یک ماه از وی وصول و پس از انجام مراحل قانونی صدور حکم تملیک مورد مزایده به نام خریدار منتقل خواهد شد. در صورتی که در مهلت مقرر خریدار وجه مزایده را پرداخت ننماید، سپرده وی پس از کسر 
هزینه های مزایده به نفع دولت ضبط و مزایده تجدید می گردد، کلیه هزینه های نقل و انتقال بعهده محکوم علیه است که از محل فروش پرداخت خواهد شد . طرفین می توانند ظرف مدت یک هفته از تاریخ مزایده نسبت به نحوه انجام مزایده اعتراض نمایند که در 
اینصورت تا رسیدگی به اعتراض از سوی دادگاه مورد مزایده به نام خریدار منتقل نخواهد شد. ضمنا طالبین بشرکت در مزایده می توانند ظرف ۵ روز قبل از مزایده با اطلاع از مال مورد مزایده بازدید نمایند چنانچه روز مزایده مصادف با ایام تعطیل شود روز بعد مزایده در 

همان ساعت و مکان برگزار خواهد شد. مال مورد مزایده و بهای آن طبق نظر کارشناسی بدین شرح است :
بر اساس اجراییه اخذ شده بدون اخذ نظریه کارشناس طبق اعلام قیمت توسط ریاست اتحادیه صنف مشاوران املاک به قیمت مذکور در آگهی تنظیمی در مورخ قید شده بفروش می رسد. 

نشانی ملک کرج بلوار شهرداری خ ۲۰۵پ ۹۶ می باشد.  ۹8۰۹۰۶
دادور اجرای احکام مدنی دادگاه حقوقی کرج - خلیل پور

آگهی مزایده اموال غیر منقول - نوبت دوم 
بموجب پرونده شماره بایگانی ۹۶۲۳۶۱ شعبه دوم اجرای احکام مدنی واحد نیابت دادگستری کرج موضوع کلاسه پرونده ۹۶۰۲۶۹ عدالت شعبه تهران دادگاه عمومی حقوقی نیابت کرج له: محمود مرتضایی علیه: نوشین سرودی که محکوم علیه محکوم است به پرداخت 
مبلغ ۳/۳۳۶/۷۴۷/۵۵۷ ریال در حق محکوم اله و مبلغ ۱۶۳/۷۷۷/8۷۷ریال به عنوان نیم عشر دولتی در حق صندوق دولت. با توجه به اینکه محکوم علیه در مهلت قانونی در مهلت مقرر نسبت به انجام مفاد حکم اقدام ننموده است بنا به درخواست محکوم له و به منظور 
استیفای محکوم به و هزینه های اجرایی اموال متعلق به از سوی این اجرا توقیف و توسط کارشناسی دادگستری کرج بشرح ذیل توصیف و ارزیابی شده و مقرر گردیده از طریق مزایده در مورخ ۱۳۹8/۱۱/۲۷ از ساعت ۹ صبح تا ۱۰ در محل اجرای احکام مدنی شعبه 
دادگستری کرج از طریق مزایده بفروش برسد. مزایده از قیمت پایه ارزیابی کارشناسی شروع و به هر شخص حقیقی و حقوقی که بالاترین قیمت را بدهد فروخته خواهد شد. ده درصد از وجه مزایده را في المجلس بصورت وجه نقد یا چک بانکی تضمینی از خریدار اخذ 
و الباقی وجه مزایده ظرف یک ماه از وی وصول و پس از انجام مراحل قانونی و صدور حکم تملیک مورد مزایده به نام خریدار منتقل خواهد شد. در صورتی که در مهلت مقرر خریدار وجه مزایده را پرداخت ننماید سپرده وی پس از کسر هزینه های مزایده به نفع دولت 
ضبط و مزایده تجدید می گردد. کلیه هزینه های نقل وانتقال بعهده محکوم علیه است که از محل فروش پرداخت خواهد شد طرفین می توانند ظرف مدت یک هفته از تاریخ مزایده نسبت به نحوه انجام مزایده اعتراض نمایند که در این صورت تا رسیدگی به اعتراض از 

سوی دادگاه مورد مزایده بنام خریدار منتقل نخواهد شد ضمنا طالبین شرکت در مزایده می توانند ظرف ۵ روز قبل از مزایده با اطلاع این اجرا از مال مورد مزایده بازدید نمایند.
مال مورد مزایده و بهای آن طبق نظر کارشناس بدین شرح است:

احتراما در راستای اجرای قرار کارشناسی پرونده کلاسه ۹۶۲۳۶۱ آن دادگاه محترم دائر بر ارزیابی پلاک ثبتی ۱۶۷/۶۷۹۰، پس از کشف آدرس با همکاری اداره ثبت، چندین بار به نشانی کرج، مهرشهر، بلوار ارم، بلوار ملت غربی، ساختمان آوید، بلوک ۱، طبقه ۳ شمال 
غربی، مراجعه شد و در نهایت با همکاری ساکن آپارتمان، بازدید و معاینه و بررسی به عمل آمد و گزارش به شرح ذیل حضورتان ارائه میگردد:

مشخصات آپارتمان:
آپارتمان مورد نظر، طبق تصویر نامه ابرازی اداره ثبت کرج دارای پلاک ثبتی فرعی ۶۷۹۰ از ۱۶۷ اصلی مفروز و مجری از پلاک ۵۳۰ فرعی از اصلی مذکور قطعه ۱۷ طبقه سوم بلوک ۱ و سمت شمال غربی، ذیل صفحه ۶۵ دفتر ۱۶۶ به خانم نوشین سرودی ثبت و سند 
صادر گردیده و طبق سند چاپی ۹۷۱۷۷۱ الف ۹۳ مورخه ۹۳/۱۲/۰۳ و مستند به مالکیت سند شماره ۱۷۶۷۶ مورخ ۱۳۹۳/۱۱/۲8در دفترخانه ۹8 کرج ثبت گردیده است. آپارتمان مذکور دوبلکس و به مساحت ۱۹۹/۲۰ مترمربع و دارای شامل پذیرایی و آشپزخانه و 
۳ سرویس بهداشتی و ۴ خواب می باشد. نمای ساختمان سنگ، اسکلت بتنی، دارای آسانسور و لابی و آیفون تصویری و تاسیسات گرمایشی پکیج و سرمایشی کولر آبی و دارای انشعابات برق و گاز مستقل و آب مشترک می باشد. کف واحد سرامیک و دیوار از جنس 
خاک گچ با رویه سفید و رنگ روغنی و دیوار سرویس و آشپزخانه کاشی می باشد. کابینت آشپزخانه فول گلکسی و دربها از جنس چوبی و پنجره ها UUUU میباشد. آپارتمان دارای ۲ واحد پارکینگ و یک واحد انباری در همکف می باشد. دسترسی دو طبقه با راه پله 

اکسپوز فلزی مارپیج با پله چوبی می باشد.
نظریه کارشناسی:

با توجه به بررسی های به عمل آمده و تحقیقات محلی و با توجه به بازار روز و معاملات و بدون در نظر گرفتن معارضین و واگذاری های احتمالی و هرگونه دیونی که به اشخاص حقیقی و حقوقی و سازمانها و شهرداری ها و بانک ها، ارزش پایه مزایده شش دانگ آپارتمان 
مذکور ۱۴/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ریال معادل یک میلیارد و چهارصد میلیون تومان ارزیابی می گردد.  ۹۶۲۳۶۱

دادورز شعبه نیابت کرج - شهرستانی

جانشین معاون خدمات شهری شهرداری کرج 
گفت: هیچ یک از معابر اصلی شهر در پی بارش 

سنگین برف مسدود نشد.

به گزارش دنیای هوادار، سید محمدجواد حسینی 
روزیکشنبه  در  برف  بارش  به  توجه  با  گفت: 
تمهیدات  آتی،  بارش های  احتمالِ  و  -۲۹دی ماه 
صورت گرفته برای برف روبی و جلوگیری از انسداد 
معابر باعث شده هیچ یک از خیابان ها و مسیرهای 

اصلی شهر مسدود نشود.
حسینی توضیح داد: استفادۀ به موقع از شن و نمک 
و استفاده از محلول ضدیخ زدگی باعث شد تردد در 
معابر اصلی کرج، به صورت عادی ادامه داشته باشد.

کرج  شهرداری  شهری  خدمات  معاون  جانشین 
اضافه کرد: خوشبختانه در بازندگی اخیر شهرداری 
کرج غافلگیر نشد و تاکنون توانسته بهترین خدمات 

را به شهروندان ارائه دهد.
وی با اشاره به برنامه ریزی برای بازگشایی معابر 

فرعی شهر ادامه داد: حتی اگر همه امکانات استان 
را هم بسیج کنیم نمی توانیم همه معابر فرعی شهر 
را یک روزه بازکنیم به همین دلیل از شهروندان 
درخواست می شود همچون سال های گذشته نسبت 
به برف روبی جلوی مغازه ها و منازل خود اقدام کنند.
حسینی گفت: در تلاش هستیم معابرفرعی که تردد 
بیشتری دارند طرف چندساعت آینده بازگشایی 
شوند تا شهروندان مشکل کمتری برای تردد در 

سطح شهر داشته باشند.

در صورت  کرد:  اعلام  تهران  مترو  مدیرعامل 
تزریق پول اوراق مشارکت مترو تا پایان سال98، 

سه ایستگاه مترو افتتاح خواهد شد.

به گزارش دنیای هوادار به نقل از ایسنا، علی امام در 
واکنش به تأکید رئیس شورای اسلامی شهر تهران 
مبنی بر افتتاح هر ماهه یک ایستگاه مترو که توسط 
مسئولان شهرداری وعده داده شده بود، گفت: بر 
اساس برنامه ریزی های انجام شده قرار بود به طور 
متوسط هر ماه یک ایستگاه مترو افتتاح شود اما 
متاسفانه به دلیل مشکلات مالی این برنامه ریزی 

دچار چالش شده است.
دلیل  به  تهران  شهرداری  که  این  بیان  با  وی 
مشکلات مالی توان کمک به مترو را مانند سابق 

ندارد و به همین دلیل شورای شهر به پیشنهاد 
مشارکت  اوراق  تومان  ۱۳۰۰میلیارد  شهرداری 

منتشر کرد، گفت: متأسفانه ۹۱۰میلیاردتومان از 
این اوراق مشارکت از تیرماه سال جاری در بانک 
عامل که بانک آینده است، مانده و متأسفانه تا این 
لحظه پیگیری ها برای دریافت این پول بی نتیجه 

مانده است.
امام با بیان این که بانک آینده به عنوان بانک عامل 
۹۱۰میلیاردتومان را به شهرداری نمی دهد، گفت: 
بانک آینده بر روی وثیقه هایی که شهرداری تهران 
در نظر گرفته است ایراد می گیرد و ماه گذشته نیز 
شاهد تغییر مدیرعامل و هیات مدیره این بانک بودیم 

و دوباره باید رایزنی ها را با تیم جدید آغاز کنیم.
عامل  بانک  قانون  اساس  بر  که  این  بیان  با  وی 

دست  به  را  مشارکت  اوراق  بهای  بلافاصله  باید 
منتشرکننده اوراق برساند، گفت: دیوان محاسبات 
کشور نیز به این اقدام بانک آینده به عنوان تخلف 

ورود کرده و در حال پیگیری هستند.
مدیر عامل مترو تهران با تأکید بر این که اگر این 
پول به متروی پایتخت تزریق شود تا پایان امسال 
ایستگاه کیانشهر در خط شش و ایستگاه برج میلاد 
و نواب در خط هفت مترو افتتاح می شود، گفت: 
واقعیت این است که شهرداری تهران برای تکمیل 
ایستگاه های خود به منابع مالی احتیاج دارد و اوراق 
مشارکت منتشرشده می تواند بسیاری از مشکلات 

مترو را حل کند.

شهروندان در برف روبی کوچه ها
به شهرداری کرج کمک کنند

افتتاح۳ایستگاهمتروتهرانمعطلبانکآینده
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آگهی مزایده اموال غیره منقول
به موجب پرونده کلاسه ۹8۰۷۴۳ اجرایی و رای صادره از شعبه ۹ دادگاه عمومی/ حقوقی اجرای کرج له هدیه سلطانی متقیانی علیه نقی سلطانی و اشرف جمشیدی محکوم علیه محکوم است بپرداخت مبلغ و دستور فروش صادره در حق محکوم له و مبلغ ۲/۵۵۰/۰۰۰ 
هزار ریال نیم عشر دولتی و با توجه به اینکه اجرایه به محکوم علیه ابلاغ شده در مهلت مقرر نسبت به اجرای حکم اقدام ننموده است بنا به در خواست محکوم له و به منظور استیفای محکوم به دستور فروش صادره از شعبه ۹ خودرو به شماره انتظامی ۶8 ایران ۶۹۲ ل 

۷۶ در این اجرا کارشناسی و نسبت به مزایده اقدام میگردد. مزایده در مورخ ۹8/۱۱/۲۶ از ساعت ۱۰ الی ۱۱ در این اجرا به فروش میرسد.
سواری پراید سفید فاقد پلاک انتظامی )در زمان بازدید( لاستیک ها فرسوده بدنه از قسمت های مختلف دارای خسارت از جمله :سپر عقب ، درب صندق ، فاقد چراخ خطر عقب گلگیر عقب راست، درب عقب راست، فاقد آینه بغل چپ و راست، درب جلو راست ، سینی 

زیر سپر عقب، رو دری ها، قاب دور فرمان، فاقد باطری ، جلو پنجره، سینی زیر شیشه جلو، فاقد رادیو ضبط و باند ، موتور خاموش.
ج( اظهار نظر:

قیمت پایه این خودرو با رقم فعلی و موتور خاموش و احتساب مدل ۱۳88 به مبلغ یکصد میلیون ریال ۱۰۰/۰۰۰/۰۰۰ریال می باشد.  ۹8۰۷۴۳
دادورز اجرای احکام دادگاه حقوقی کرج - خلیل پور

نایب رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران گفت: 
قرار نیست بلاک چین و رمزارزها جایگزین و رقیب پول شوند.

آینده  نشست شکل دهی  در  دیروز  ورزی« صبح  »حسین سلاح 
برای  بستری  چین،  بلاک  افزود:  مالی  و  پولی  سیاستگذاری 
ساختاربندی کردن تراکنش های نظام پولی هستند. تحلیل کلان 
داده ها و هوش مصنوعی هم می تواند باعث پایداری سیاستگذاری 

نهاد ناظر باشد.
وی ادامه داد: در بحث بلاک چین و کلان داده ها، موضوع پلتفرم ریزی 
کردن اطلاعات پولی و مالی کشور نیز با اهمیت است که زیرساختهای 
آن در کشور وجود دارد، اما عملیاتی کردن آن نیازمند هماهنگی بین 
سیاستگذاران و دستگاه های نظارت در حوزه صنعت و تجارت است.

سلاح ورزی معتقد است که پلتفرم ریزی کردن اطلاعات مالی می تواند 
تأثیر مثبتی در مبارزه با فساد و فرار مالیاتی داشته باشد.

وی همچنین گفت: امروزه تمام بار تأمین مالی را به دوش سیستم 
بانکی انداخته ایم و بخش های مختلف اقتصاد درباره سبک تر شدن 
نظام تأمین مالی مساعدت ندارند؛ متمرکز بودن موضوع تامین مالی 
از طریق نظام بانکی هم ریسک برای بنگاه ها و نظام مالی بوجود آورده 

و هم انتظارمان را از نظام بانکی بالا برده است.
وی اضافه کرد: همه این موارد باعث شده که سیاستگذاران پولی از 

مأموریت و نقش اصلی خود دور شوند.

مدیرکل محیط زیست مازندران گفت که وجود 
ریزگردهای ناشی از خشکی تالاب میانکاله، 
در  فسیلی  سوخت های  از  استفاده  افزایش 
برخی واحدهای بزرگ صنعتی مانند نیروگاه 
نکا و برج سازی های غیرمجاز سبب شده است 
تا این استان به صورت جدی در معرض آلودگی 

هوا قرار بگیرد.

در  روزگذشته  کارنامی،  ابراهیمی  حسینعلی 
علوم  دانشگاه  در  پاک  هوای  ملی  روز  همایش 
به طور  فعلی  شرایط  در  افزود:  ساری  کشاورزی 
لحظه ای و موقتی آلودگی در برخی از شهرهای 
این استان به ویژه مناطق مرکزی ایجاد می شود و 
روند رو به افزایش دارد که باید چاره اندیشی شود.

وی توضیح داد: با توجه به این که افزایش میزان 

آلایندگی در برخی شهرهای مازندران به صورت 
موقتی و لحظه ای است، شرایط هوای ناسالم در 
استان اعلام نمی شود ولی چنانچه این آلودگی ها 
مدت زمان بیشتری در هوا معلق باشد، احتمال 

اعلام روز هوای ناسالم در استان هم وجود دارد.
جلوگیری  مازندران  زیست  محیط  مدیرکل 
به ویژه  بلندمرتبه سازی در شهرهای استان  از 
و  شد  خواستار  را  ساحلی ساخت  شهرهای 
تأکید کرد: باید استفاده از سوخت های فسیلی 
کاهش یافته و معضل پسماند و زباله هم در 
استان حل شود چون بر میزان آلایندگی هوا 

اثرگذاری دارد.
مدیرکل محیط زیست مازندران گفت: در حال 
حاضر میانگین سرانه تولید پسماند در این استان 
یک کیلوگرم و حدود ۵۰درصد بیش از میانگین 

برای  مرکزی  هیچ  که  حالی  در  است،  کشوری 
فرآوری زباله مانند نیروگاه زباله سوز و یا مرکز دفع 

بهداشتی پسماند وجود ندارد.
وی رهاسازیِ فاضلاب های صنعتی و خانگی را هم 
بخشی از مشکلات پشماند در مازندران برشمرد و 
افزود: برخورد قانونی محیط زیست با این واحدها  
نیز با فشارهای دستگاه های بالادستی غیر محیط 

زیستی مواجه می شود.
ابراهیمی توضیح داد: به عنوان نمونه، زمانی که 
محیط زیست برای برخورد با فاضلاب پلاژهای 
دولتی و حاکمیتی ساحل خزر وارد عمل شد تا 
آنها را ساماندهی کند که به دریا نریزد، فشارهای 
باعث  حاکمیتی  و  دولتی  های  دستگاه  برخی 

کندی اجرای این طرح شده است.
ریزگردها  از  مازندران  زیست  محیط  مدیرکل 

به عنوان یکی از تهدیدات جدی زیست میحطی 
افزایش  برای  باید  گفت:  و  کرد  یاد  استان 
و  رودخانه ها  از  آب  غیرمجاز  برداشت  روزافزون 
تالاب ها که نتیجه اش خشکیدن تالاب ها و ایجاد 
ریزگردهاست، چاره اندیشی اساسی شود تا بتوان 

هوای مازندران را پاک نگه داشت.
ابراهیمی افزود: براساس آمار حدود ۲۰درصد از 
مساحت تالاب بین المللی میانکاله در چند دهه 
اخیر خشک شد که می تواند یکی از اماکن اصلی 
برای تولید ریزگردها به خصوص در شرق استان و 

استان گلستان باشد.
وی دلیل اصلی خشک شدن بخشی از مساحت 
طریق  از  آب  غیرمجاز  برداشت  را  تالاب  این 
چاه های مجاز و غیرمجاز، عدم رعایت حقابه و 
سدسازی در بالادست دانست و گفت: با وجود 

مهمترین  به عنوان  حقابه  همچنان  پیگیری ها 
بین المللی  تالاب  برای  زیست محیطی  مطالبه 
می تواند  رویه  این  و  نمی شود  رعایت  میانکاله 
این ذخیره گاه زیست کره را با خشکی بیشتری 

مواجه کند.

فناوری و ارتباطات

محیط زیست

»نایبرئیساتاقایران«:

بلاک چین و رمز ارزها، رقیب پول نیستند

آژیرقرمزآلودگیهوادرمازندرانبهصدادرآمد

تغذیه  علوم  تحقیقات  مرکز  پژوهشگران 
آزاد  پزشکی  علوم  دانشگاه  غذایی  صنایع 
تولید  و  طراحی  به  موفق  تهران،  اسلامی 
کشاورزی  ضایعات  از  استفاده  با  بیوجاذب 
برای دفع آلاینده های موجود در برنج خیس 

شده برای مصارف خانگی شدند.

غذا  جهانی  سازمان  از  اخبار  آخرین  طبق 

ایران  در  کشاورزی  ضایعات  میزان  )فائو(، 
که  است  دنیا  پیشرفته  کشورهای  ۲۵برابر 
اسلامی  آزاد  پزشکی  علوم  دانشگاه  محققان 
توانستند با استفاده از برخی ضایعات کشاورزی، 
بیوجاذبی را طراحی کرده و به ثبت برسانند که 
آلاینده های موجود در برنج را از قبیل فلزات 

سنگین جذب کند.
دکتر پریسا زیارتی- رئیس مرکز تحقیقات صنایع 
غذایی دانشگاه علوم پزشکی آزاد اسلامی تهران 
و از محققان این طرح، روزگذشته با اعلام این 
ضایعات  از  استفاده  با  توانستیم  ما  گفت:  خبر 
فرآیند  هیچ  بدون  لیمو  پوسته  و  کشاورزی 
شیمیایی با یک مقدار تغییرات در ساختار آن و 
سنتز مواد، محصولی را طراحی کنیم که می تواند 
آلاینده های موجود در برنج را هنگام خیساندن 

جذب کند.

این  بیوجاذب  این  محسنات  از  یکی  افزود:  وی 
است که در آن هیچ گونه مواد شیمیایی استفاده 
نشده، مواد کاملا طبیعی است و از ضایعات دورریزِ 

کشاورزی تولیدشده است.
زیارتی درباره نحوه استفاده از این بیوجاذب گفت: 
فقط کافی است این بیوجاذب به مدت ۲۰دقیقه 
در برنج خیس شده حتی به اندازه یک کیلو قرار 
گیرد، این بیوجاذب تا ۲۰بار برای برنج های ایرانی 

قابل استفاده است.
رئیس مرکز تحقیقات صنایع غذایی دانشگاه علوم 
اینکه  از  بعد  افزود:  تهران  اسلامی  آزاد  پزشکی 
سطح تماس این بیوجاذب اشباع شد، از بگ بعدی 
می توان استفاده کرد. برای برنج های هندی نیز 
که آلاینده های آن ها متفاوت و بیشتر است، این 
بیوجاذب در بسته بندی بزرگتر طراحی شده و این 
نوع بسته تا ۱۵بار قابلیت جذب فلزات سنگین که 

جزو آلاینده های برنج هستند را در برنج های نوع 
هندی دارد و موجب سلامت و سم زدایی از هرگونه 

فلز سنگین در برنج می شود .
وی با بیان اینکه بسته های این بیوجاذب را می توان 
برای استفاده های بعدی هم خشک کرد و حتی 
اگر خشک نیز نشود قابل استفاده است، افزود: 
که  است  این صورت  به  بیوجاذب  این  عملکرد 
حتی ۱۰دقیقه بعد از استفاده می توان از آن برای 
ظرف دیگر برنج بدون اینکه خشک شده باشد 
نیز استفاده کرد. شرایط نگهداری این بیوجاذب، 
بیوجاذب  این  نیست چون خود  شرایط خاصی 
خواص آنتی باکتریال دارد و هیچ گونه خاصیت 
کپک زدگی ندارد، می تواند به مرور زمان در دمای 
اتاق خشک شود و حتی اگر هم خیس باشد هیچ 

مشکلی ایجاد نمی کند.
زیارتی با اشاره به اینکه این بیوجاذب برای مصارف 

خانگی طراحی شده است، ادامه داد: اکنون نمونه 
اولیه این محصول برای ثبت اختراع عرضه شده و 
در آینده نزدیک به تجاری سازی نیز خواهد رسید.

وی با اشاره به اینکه این محصول هم ثبت اختراع 
گرفته  اروپا  از  اختراع  ثبت  هم  و  دارد  داخل 
کشاورزی  ضایعات  از  می توانیم  ما  افزود:  است، 
از پساب و پسماندها و خاک های  در سم زدایی 

کشاورزی نیز استفاده کنیم.
دانشگاه  غذایی  صنایع  تحقیقات  مرکز  رئیس 
این  گفت:  تهران  اسلامی  آزاد  پزشکی  علوم 
محصول با توجه به بسته بندی آن فاقد هر گونه 
سم است، این مشکل برای بگ های چایی وجود 
دارد که برخی از آن ها بعد از استفاده دراز مدت 
با  این محصول  اما  می کند  تولید سم  خودش 
توجه به مواد مورد استفاده در آن فاقد هرگونه 

سم است.

تولید شده از ضایعات کشاورزی؛

دفعآلایندههایبرنجبابیوجاذبایرانی

فناوری
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فرماندهی انتظامی استان البرز به منظور تأمین نیروی انسانی مورد نیاز خود )مرد( از بین 
جوانان متعهد، مؤمن و کارآمد به صورت پیمانی 5 ساله انتظامی در مقطع درجه داری از طریق 

آزمون ورودی و دیگر مراحل )مصاحبه، معاینات پزشکی و ...( استخدام می نماید.
داوطلبان محترم جهت کسب اطلاعات بیشتر از چگونگی جذب، می توانند به هسته گزینش 
استان البرز به نشانی کرج - میدان توحید - بلوار بلال - روبروی بانک صادرات مراجعه و یا 

در ساعات اداری با شماره های ذیل تماس حاصل نمایند.
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محمدحسین سیفی

نیست.  سرگرمی  یک  تنها  فوتبال  دیگر  امروزه 
سالهاست که »پول« رنگ و لعاب دیگری به این 
ورزش پرُهیجان بخشیده است و هر بنگاه اقتصادی 
بزرگی را که در دنیا ببینید، به هر حال یک سهمی 
در فوتبال دارد. برخی ها مانند شیخ نشینان عرب 
حوزه خلیج فارس یا ابرمیلیاردرهای چینی و روسی 
و.... که مستقیم وارد گود شده اند و با خریدن تیم 
صاحب سهم در این جهان عظیم جذاب شده اند. 
امروزه دیگر کمتر تیم فوتبالی را پیدا می کنید که 
به جرأت می توان  اداره شوند.  توسط »دولت ها« 
گفت که از قرن بیست ویکم و به خصوص پس از 
فروپاشی شوروی، روز به روز دخالت دولت ها در 

باشگاه داری کم و کمتر شده است.
 امروزه دیگر فوتبال تبدیل به یک تجارت پرُسود در 
دنیا شده است. نقل و انتقالات گران قیمت در فوتبال 
دنیا، حق پخش تلویزیونی، تبلیغات پرُسود و.... همه 
از جمله مواردی هستند که آنقدر پول خوب در 

آن ها خوابیده که بزرگترین سرمایه داران در دنیا را 
به سمت خود جلب کرده است. ورزش و به طور 
به عنوان یک »صنعت«  امروزه  فوتبال،  مشخص 
سازوکارهای اقتصادی خاص خود را یافته است و 
بخش خصوصی در کشورهای بسیاری از این طریق 
ایجاد درآمد می کنند و با همین درآمدهای هنگفت 
به دست آمده، بعضاً برای دولت هایشان هم از نظر 

اقتصادی شاخ و شانه می کشند. 

این همه پول چگونه به سمت فوتبال
 سرازیر می شود؟

امروزه  ورزشی  باشگاه های  درآمدزایی  روش های 
بسیار متنوع شده است. از »تبلیغات روی پیراهن« 
گرفته تا درآمدهای ناشی از پرورش و فروش بازیکن 
که متداول ترین شکل آن است و در فوتبال خودمان 
هم اجرا می شود. اما طبق اعلام رسمی فیفا طی 
تحقیقی که سال ها پیش انجام داده بود، سه راه 
عمده کسب درآمد باشگاه ها وجود دارند ؛ »حق 
پخش تلویزیونی«، »درآمد بلیت فروشی و تبلیغات 
دور زمین« که تحت عنوان »درآمد روز مسابقه« 
»حقوق  و  اسپانسرینگ«   « شود،  می  شناخته 
صاحبان یا اجاره کنندگان برند«. و باید بدانید که هر 
چهارمورد در تمام دنیا جزو حقوق مسلم باشگاه ها 
است و فیفا کاملاً محکم پای قراردادهای تجاری 
تمام  باشگاه ها حمایت  از  و  بسته شده می ایستد 
می کند. هر کدام از این مواردی که گفته شد به 

نوبه خود بسته به بزرگی یا کوچکی و البته میزان 
مخاطبان و تماشاگران باشگاه بخشی از درآمدهای 
آن باشگاه را تأمین می کنند. و نکته اصلی این ماجرا 
جایی است که »دولت ها« کوچکترین نقشی در 
اجرای این بندها ندارند و فقط در نقشی »نظارت« 

مراقب اجرای تمام و کمال آن هستند.

در ایران درآمدها چگونه است؟
هرگز  ورزشی  باشگاه های  متأسفانه  ایران  در 
نتوانسته اند به استقلال درآمدی برسند و همواره 
وابسته به نهادهای مختلف دولتی یا صنعتی بوده اند. 
بدین معنا که هیچکدام از این چهار راه اصلی گفته 
و  سودشفاف  باشگاه ها،  درآمد  کسب  برای  شده 
دندان گیری را نصیب باشگاه های ایرانی نمی کند. 
راه هایی هستند که  به هر حال ۴راه گفته شده، 
در  دارند  آن  طریق  از  دنیا  اقتصادی  بنگاه های 
فوتبال سرمایه گذاری می کنند و ثابت شده است 
که باشگاهی با مدیریت درست این منابع هرگز 
به راحتی زمین نخورده و ورشکست نمی شود. و 
یکی از دلایلی که امروز میبینید اقتصاد ورزش ما به 
این روز افتاده است، قطعا اجرا نشدن این چهار بند 

اساسی درآمدزایی است.
که  بگوییم  باید  تلویزیونی«  پخش  درباره »حق 
و  فدراسیون  میان  ایران  فوتبال  در  سال هاست 
وجود  زرگری  لفظیِ  درگیری  و سیما یک  صدا 
دارد که تا امروز هیچ گاه به نتیجه نرسیده است. 

حق پخش مسابقات لیگ برتر فوتبال ایران انحصارا 
در اختیار صدا و سیماست و تقریبا هیچ درآمدی 
عاید استقلال، پرسپولیس، سپاهان و سایر تیم ها 
۶بازی  تا   ۴ و  لیگ  ۳۰بازی  حدود  سالانه  که 
جام حذفی و ۶ الی ۱۰بازی در لیگ قهرمانان آسیا 
پخش مستقیم دارند نمی شود. یعنی تیمی مانند 
پرسپولیس ۴۰ الی ۴۵مسابقه فوتبال را به طور زنده 
از شبکه سه سیما روی آنتن دارد اما یک قران هم 
از این مسابقات داخل جیبش نمی رود! درحالی که 
در سایر کشورها حق پخش تلویزیونی تقریبا ۳۰ 
تا ۴۰٪ درآمد باشگاه های حرفه ای فوتبال را شامل 

می شود.
ایران  در  مسابقه«،  »روز  راه  از  درآمد  مورد  در 
تمام هزینه ها معمولاً در جیب پیمانکار می رود. 
 Match Day( بازی  روز  درآمدی  جریان های 
Revenue( بازار بسیار خوبی برای باشگاه هاست. 
»بلیت فروشی« روز مسابقه و »تبلیغات دور زمین« 
در  روزمسابقه هستند که  درآمد  موارد  از جمله 
ایران چیزی که به باشگاه ها می رسد بسیار ناچیز 
است. البته ناگفته نماند تا سال گذشته همینی 
که امروز می رسید عاید باشگاه ها نمی شد! مشکل 
اینجاست که سازمان لیگ تمام درآمد های هفتگی 
را وارد حساب خودش می کند و سپس در آخر 
فصل میان باشگاه ها تقسیم می کند! که اینگونه 
باشگاه های پرُطرفدار مشخصاً متضرر خواهند شد. 
فراموش نکنیم که بلیط فروشی مسابقات فوتبال 
صرفا مربوط به بازی های هر هفته از لیگ نیست؛ 
مثلاً در لیگ های معتبر جهان هواداران متعصب 
تیم ها بلیط  های یک فصل را پیش خرید می کنند. 
این کار علاوه بر تأمین حساب مالی باشگاه، از ایجاد 
بازار سیاه فروش بلیط در روز مسابقه جلوگیری 
می کند و بازیکنان نیز با اطلاع از حمایت پرشور 
طرفداران خود، باانگیزه بیشتری در زمین مسابقه 
حاضر می شوند. اما سازمان لیگ چنین مسائلی را 
نادیده گرفته است. به علاوه اینکه کیت های هواداری 
شامل پرچم، مچ بند، شال هواداری و ... ، لباس و 
فروشگاه  در  می توان  را  بازیکنان  عکس  پوستر 
هواداری باشگاه )Fan Shop( فروخت. مثلاً باشگاه 
یوونتوس تمام هزینه ای که بابت خرید کریستیانو 
رونالدو، مهاجم پرتغالی باشگاه رئال مادرید کرده بود 
را در همان روز معارفه و با فروش پیراهن شماره این 

بازیکن جبران کرد )حدود ۱۰۰میلیون یورو(. 
برای  مورد سوم دریافت حقوق، جذب اسپانسر 
باشگاه است. در دنیا باشگاه ها، یک شرکت معتبر را 
انتخاب کرده و لوگوی آن روی سربرگ مکاتبات، 
سایت باشگاه و در نهایت روی پیراهن آنها نقش 
می بندد. این اسپانسرها دارای حقوقی هستند که 
گاهی فیفا هم از حق آنها در مقابل باشگاه ها دفاع 

می کند. در کشور ما تبلیغات یک پدیده خارجی 
است و بیشتر مربوط به بیلبوردهای تبلیغاتی است 
می دهند  ترجیح  شرکت ها  این  بازاریاب های  و 
مردمی که در خیابان ها رفت وآمد دارند از تابلوهای 
بزرگ شهری یا آگهی های تجاری تلویزیون آنها را 
مشاهده کنند. به همین دلیل یکی از ناموفق ترین 
مبهم بودن  باشگاه ها  درآمد  کسب  پروژه های 
دریافت حقوق از اسپانسرها برای یک باشگاه است 
که از دردسر بیشتری نسبت به سه مورد دیگر 

برخوردار است.
مورد آخر فروش محصولات باشگاه است که گفته 
می شود بالغ بر ۱۰۰کالا شامل کلاه، پوستر، دسته 
کلید، پیراهن، رو بالشی، تقویم، پتو، لیوان، ظروف 
آشپزخانه و... است که باشگاه ها از این طریق کسب 
درآمد می کنند. هر زمانی اسم یک باشگاه فوتبال 
سر زبان ها بیافتد، شرکت ها و کمپانی های بزرگ 
برای اسپانسرینگ و حمایت مالی از آن داوطلب 
می شوند. مثلا پس از بازگشت و برد باشگاه آس 
رم در بازی برابر بارسلونا، شرکت هواپیمایی قطر 
قرارداد ۳۹میلیون یورویی با این باشگاه ایتالیایی 
امضاء کرده است. اما شما می توانید با مراجعه به هر 
فروشگاهی در میدان منیریه، لباس های مربوط به 
تمامی باشگاه های ایران و جهان را با آرم آن تیم ها 
خریداری کنید!  غافل از اینکه حتی یک ریال از 
باشگاهی  هیچ  جیب  به  ردوبدل شده  وجوه  این 
نمی رود. در چنین شرایطی کدام عقل سالمی برای 

سرمایه گذاری روی محصولات پا پیش می گذارد؟
جدا از اینکه ممنوع بودن حضور بازیکنان فوتبال در 
تبلیغات برندها مانند کاری که مثلاً رونالدو و مسی 
انجام می دهند باعث شده بازیکن نیز همه مبلغ 
مورد نظر را از باشگاه طلب کند و اینگونه هزینه های 
جاری باشگاه ها هرسال رو به افزایش است. مراسم 
معارفه ستارگان فوتبال نیز یکی از راه هایی است که 
بخشی از مبلغ هزینه شده برای نقل و انتقال آن 
بازیکن را جبران می کند. انتقال رونالدو و کاکا به رئال 
مادرید، رفتن نیمار به بارسلونا و حتی پاریسن ژرمن 
استادیوم های این باشگاه ها را مملو از تماشاگر کرد 
که متأسفانه این روش مورد توجه تیم های لیگ 

فوتبال ایران نیست و از آن استفاده نمی کنند.
با تمام این تفاسیر صحبت از »خصوصی شدن« دو 
باشگاه استقلال و پرسپولیس هم بسیار دور از ذهن 
و بعید به نظر می رسد، چه برسد به آنکه بخواهیم کل 
فوتبال را »خصوصی« کنیم. فراموش نکنیم قبل از 
هرگونه اقدامی برای خصوصی سازی این دو باشگاه، 
باید موارد درآمدزایی گفته شده در بالا را برایشان 
ساز و کار تعیین کنیم وگرنه سرنوشت خصوصی 
سازی این دوباشگاه چیزی بهتر از اتفاقی که برای 

»پاس تهران« و... افتاد نخواهد بود.

اقتصاد و فوتبال ایران

خبر اول


